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Program:

1. Podpora inovací v Olomouckém kraji

2. Řešení nezaměstnanosti v Olomouckém kraji

3. Aktuální strategické a koncepční materiály Olomouckého kraje

4. Strategie rozvoje Opolského vojvodství od roku 2020

5. Problematika nezaměstnanosti v Opolském vojvodství a nástroj prevence

6. Aktuální  nástroje  podpory  podnikání  v Opolském  vojvodství  se  zaměřením  na
podporu inovace

7. Diskuse

Zápis:

1. Úvod

Úvodem zasedání přivítal přítomné hejtman Olomouckého kraje, Ing. Martin Tesařík
a  vyzdvihl  důležitost  přeshraniční  spolupráce s Polskem pro  rozvoj  obou regionů.
Následně předal slovo náměstkovi Ing. Pavlu Horákovi. Ten po počátečním uvítání
upozornil na již existující spolupráci, která by měla stále pokračovat a prohlubovat se
zejména na Jesenicku,  které je strukturálně postižené, stejně jako mnoho dalších
příhraničních  oblastí.  A  to  zejména  nezaměstnaností,  vysokou  migrací
obyvatel, špatnou dopravní dostupností a občanskou obslužností. V této souvislosti
upozornil,  že  Priessnitzovy  lázně,  kde  se  dnešní  zasedání  koná,  jsou  jedním
z největších zaměstnavatelů regionu a informoval přítomné o plánované exkurzi po
těchto  lázních.  Následně Ing.  Horák předal  slovo  předsedovi  polské komise.  Ten
v rámci uvítací řeči přestavil  nejvýznamnější členy polské delegace. Poté se slova
ujal předseda výboru pro regionální rozvoj František Kubíček a seznámil přítomné
s programem zasedání. Poté předal slovo Ing. Jiřímu Rudolfovi.  

2. Podpora inovací v Olomouckém kraji

Ing. Jiří Rudolf, jako místopředseda správní rady zájmového sdružení OK4Inovace
představil plán na rozvoj inovací v Olomouckém kraji a vyjádřil přesvědčení, že oba
regiony, Olomoucký kraj i Opolské vojvodství, mohou na rozvoji inovačního prostředí
vzájemně  spolupracovat.  V rámci  své  prezentace  představil  důvody  založení
zájmového  sdružení  OK4Inovace,  jeho  organizační  strukturu,  možnosti  naplnění
inovačních  procesů a hledání  cest  ke  spolupráci  s polskou stranou.  Po ukončení
prezentace  se  slova  ujal  Ing.  Horák  a  upozornil  na  nutnost  vzájemné  výměny
zkušeností mezi oběma regiony pro obapolnou inspiraci. Dalším a neméně závažným
důvodem  pro  setkávání  je  nalezení  prostoru  pro  budoucí  spolupráci  na
životaschopných a perspektivních projektech. Jako příklad úspěšné spolupráce uvedl
projekt muzeí mamuta v Přerově a dinosaura v Opoli. Předseda Kubíček poděkoval
za příspěvky a předal slovo opět náměstkovi Ing. Pavlu Horákovi.    

3. Řešení nezaměstnanosti v Olomouckém kraji

Ing.  Horák  představil  přítomným  možnosti,  kterými  lze  podpořit  zaměstnanost
v regionu.  Upozornil  na  to,  že  Olomoucký  kraj  pravidelně  obsazuje  čelní  místa
v přehledech  o nejvyšší  nezaměstnanosti.  V současnosti  je  zde  nezaměstnanost
třetím nejvyšší v republice. Ing. Horák zdůraznil hlavní problém, kterým jsou největší
sezónní  výkyvy  v zaměstnanosti  v regionu.  Údaje  se  navíc  velmi  liší  také
v jednotlivých mikroregionech. Náměstek Horák dále informoval o možnostech, které
v boji  s nezaměstnaností  krajská  samospráva  má.  Vlastní  spolupráce
s podnikatelskou a zaměstnavatelskou sférou je bohužel limitována tím, že regiony
nemají  nástroje daňové a pracovně právní  jako je má vláda na celostátní  úrovni.
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Závěrem poděkoval  náměstek Horák přítomným za pozornost  a předal  slovo Ing.
Martě Novotné.  

4. Aktuální strategické a koncepční materiály Olomouckého kraje

Ing.  Marta  Novotná  představila  hlavní  strategické  dokumenty  Olomouckého  kraje
a informovala  o rozvojových  prioritách  Olomouckého  kraje.  Hovořila  o  plánované
aktualizaci  těchto strategických dokumentů,  které budou reagovat  na tvorbu nové
kohezní politiky Evropské unie pro rok 2014+. Podotkla, že všechny dokumenty jsou
tvořeny v souladu s pravidly Evropské unie. 

5. Strategie rozvoje Opolského vojvodství od roku 2020

Úvodem odpolední  části  programu hovořil  poslanec Ing.  Jiří  Krátký.  Upozornil  na
problémy, se kterým se příhraniční regiony potýkají.  Zejména na zvýšené náklady
spojené se zimní údržbou v horských oblastech,  které dosahují  až desetinásobku
nákladů  v  nížinách.  Následně  předal  slovo  polské  straně.  Opolský  radní Antoni
Konopka poděkoval  za  pozvání,  připojil  souhlasné stanovisko k názoru  na přínos
vzájemné spolupráce a upozornil na podobnost regionu Opole s Jeseníky, kterou je
možné využít pro budoucí rozvoj obou oblastí. Po přivítání panem Konopkou se slova
ujal rektor Univerzity Palackého, Prof. RNDr. Miroslav Mašláň, CSc. Ten se ve své
řeči  vrátil  k prezentaci  Ing.  Rudolfa  a  upozornil  na  dlouhodobou  spolupráci
s Opolskou univerzitou. Ta se odehrává zejména v oblasti filologické, pedagogické, v
oblasti rekreologie a sportu. Probíhá výměna studentů v rámci programu Erasmus.
Za patnáct let spolupráce obou univerzit byly dle pana rektora zrealizovány desítky
úspěšných projektů. Pan rektor dále upozornil, že zatím chybí spolupráce na úrovni
technických a přírodních věd. Zde pan rektor nabídl spolupráci polské straně, protože
právě probíhá budování tří výzkumných center orientovaných na aplikovaný výzkum.
Prof.  Mašláň  proto  nabídl  podnikatelské  veřejnosti  a  zástupcům   hospodářských
komor opolského vojvodství možnost spolupráce zejména v oblasti nanotechnologií.
Nejčerstvějším výzkumem, kterým se laboratoře Univerzity Palackého právě zabývají,
je vývoj nového materiálu využitelného k purifikaci podzemních vod. V současnosti
probíhá několik pilotních testů. Prof. Mašláň vyjádřil přesvědčení, že by tento výzkum
mohl být užitečný i pro polskou stranu. Další možná spolupráce by mohla vzniknout
na bázi kvantové optiky,  nebo v oblasti rostlinných biotechnologií,  či  vývoji  nových
diagnostických  metod  pro  medicínu.  Závěrem  Prof.  Mašláň  nabídl  polské  straně
možnost  podrobnější  prezentace  nabídky  na  semináři  pro  opolské  podnikatele.
Zároveň představitele Opolského vojvodství, místní podnikatele a zástupce Opolské
univerzity srdečně pozval  na návštěvu Univerzity Palackého v Olomouci. Na slova
pana rektora navázal hejtman Ing. Martin Tesařík, který vyjádřil přesvědčení, že bylo
dnešní setkání významné hlavně jako počátek budoucí spolupráce. Další setkání již
budou přísně tematická. Upozornil na význam nabídky pana rektora, která může do
budoucna generovat  zvýšení  počtu pracovních  míst.  Dalším tématem, který bude
nutno v rámci setkávání obou regionů dořešit, bude téma železniční dopravy mezi
Jeseníky, Glucholazy a Krnovem. Toto téma také úzce souvisí s rozvojem cestovního
ruchu. Závěrem hejtman upozornil, že tato témata jsou jen jedny z mnoha a další
setkávání je proto nezbytné pro úspěšný rozvoj obou regionů. Poté se slova ujala
paní  Danuta  Rospond-Bednarska,  která  představila  přítomným  strategii  rozvoje
Opolského  vojvodství  od  roku  2020.  Na  tuto  prezentaci  navázal  Ing.  Horák
připomenutím nového plánovacího období  2014+.  V tomto období  bude vzájemná
spolupráce s Polskem obzvláště důležitá. Požádal proto opolskou stranu o zaslání
programového dokumentu, který zde právě připravují tak, aby i naši kolegové mohli
některé náměty využít jako ispiraci při práci na společných projektech. Projekty, které
budou podpořeny,  se totiž nezbytně musí objevit  v plánovací dokumentaci,  doplnil
Ing. Horák a poděkoval všem za účast a popřál hezký zbytek pobytu v Jeseníkách. 

6. Problematika nezaměstnanosti v Opolském vojvodství a nástroj prevence
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Následně  přednesla  svou  prezentaci  Milena  Piechnik,  zástupkyně  ředitele  úřadu
práce  v Opoli.  Uvedla  v ní,  že  problematika  nezaměstnanosti  je  v Opolském
vojvodství  masovým  problémem.  Bez  práce  je  zde  více  než  50  tis.  obyvatel
a nezaměstnanost  se  tu  pohybuje  okolo  14  %.  Paní  Piechnik  ve  své  prezentaci
představila  složení  obyvatel  ohrožených  nezaměstnaností,  nejpostiženější  regiony
i nástroje, kterými Opolská strana proti nezaměstnanosti bojuje. Patří sem dotovaná
pracovní místa, veřejně prospěšné práce, podpora studia či zahájení podnikatelské
činnosti.  Poté,  co paní  Piechnik poděkovala za pozornost,  předal  slovo předseda
Kubíček následujícímu prezentujícímu. 

7. Aktuální nástroje podpory podnikání v Opolském vojvodství se zaměřením
na podporu inovace

Poslední bod zasedání představil přítomným zástupce ředitele Opolského centra pro
hospodářský rozvoj, pan Piotr  Dancewicz. Uvedl, že základním posláním centra je
vzbudit u firem zájem o inovace.Ve své prezentaci představil  složení Centra, jeho
činnost  a  kroky  k podpoře  podnikání  a  inovací  v Opolském  vojvodství.  Pan
Danczewiecz  uvedl,  že  základním  požadavkem  regionálních  podnikatelů  směrem
k vědeckým  institucím  je,  aby  se  pokusili  přizpůsobit  nové  technologie  jejich
potřebám. Předseda Kubíček poděkoval za prezentaci a otevřel diskusi. 

8. Diskuse

S prvním  dotazem  se  přihlásil  Ing.  Marek  Podlaha,  kterého  zajímalo,  kdo  je
zřizovatelem Opolského centra pro hospodářský rozvoj. Pan Daciewicz opověděl, že
jde o rozpočtovou organizaci, která se zabývá podporou podnikatelské veřejnosti ze
strany samosprávy. S dalším poznatkem se přihlásil Ing. Jiří Rudolf s doplněním své
prezentace o inovacích. Zdůraznil důležitost zemědělství pro rozvoj regionu a nutnost
aplikovat inovace právě do této oblasti. Zemědělství má totiž v našem regionu velký
potenciál  pro  budoucí  rozvoj.  Jako  příklad  uvedl  Ing.  Rudolf  výzkumný  ústav
prezentovaný  panem  rektorem  Mašláněm.  Ing.  Rudolf  dále  uvedl,  že  připravuje
fórum,  které  bude  diskutovat  právě  o  oblasti  biotechnologií,  zemědělství
a potravinářství.  Další  dotaz  Ing.  Rudolfa  zněl  na  počet  zaměstnanců  Opolského
centra  pro  hospodářský  rozvoj.  Dle  pana  Danciewicze  jde  o  72  zaměstnanců,
přičemž polovina se zabývá dotacemi  a druhá polovina podporou podnikání.  Ing.
Rudolfa  zajímaly  oblasti,  které  jsou  ze  strany  Centra  podporovány.  Dle  pana
Daciewicze  se  postupuje  dle  dokumentu  s názvem  „Regionální  forsite“  a
podporováno  je  prioritně  potravinářství,  chemický  průmysl,  služby,  energetika,
obnovitelné  zdroje  energie,  zemědělství,   lesnictví,  stavebnictví  a  strojírenství.
Podnikatelé z těchto oborů mají větší šanci uspět při podpoře z Evropských fondů,
protože dosahují lepších hodnotících kritérií. Pan Danciewicz doplnil, že nezbytnou
podmínkou  inovací  je  nejen  zájem  vědeckých  institucí,  ale  hlavně  velkých,
ekonomicky stabilních firem, které mají zájem a prostor zabývat se inovacemi. Ing.
Rudolfa  dále  zajímalo  z jakých  finančních  podpor  Opolské  centrum funguje.  Pan
Danciewicz  uvedl,  že  tato  problematika  je  velmi  složitá  a  určitě  by  stálo  za  to,
vzájemně se potkat a všechny informace si vyměnit. Ing. Jiří Rudolf odpověděl, že
pozvání  samozřejmě platí  i  ze strany OK4Inovace.  Česká i  polská strana nadále
v diskusi rozvedla důležitost podpory zemědělství,  které je pro oba kraje klíčovým
odvětvím  průmyslu.  Následně  se  k diskusnímu  příspěvku  přihlásila  Ing.  Marta
Novotná,  která  připomněla  plánované jednání  s Opolským vojvodstvím  o  podpoře
zemědělství v rámci jednání Komise pro rozvoj venkova a zemědělství Olomouckého
kraje,  které  se  bude  konat  12. 6.  2012  v hotelu  Flora  Olomouc.  Další  možnost
budoucí spolupráce ve formě protipožárních aktivit navhli hosté z Opole. Upozornili,
že problém společných povodní je dobře řešitelný z projektů Evropské unie v rámci
mezinárodní spolupráce. Dále polští hosté upozornili  na nedávný vstup Opolského
vojodství do projektu územní spolupráce Tritia. Zde zatím Olomoucký kraj chybí. Ing.
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Novotná doplnila, že projekt Tritia je ze strany Olomouckého kraje sledován a stále
probíhají jednání o možném vstupu. Závěrem se předsedové obou stran rozloučili
s přítomnými a předseda Výboru pro regionální rozvoj ukončil zasedání.      

V Olomouci 5. 6. 2012

……………………………….
František Kubíček
předseda výboru

Příloha: Prezenční listina 
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	Úvodem odpolední části programu hovořil poslanec Ing. Jiří Krátký. Upozornil na problémy, se kterým se příhraniční regiony potýkají. Zejména na zvýšené náklady spojené se zimní údržbou v horských oblastech, které dosahují až desetinásobku nákladů v nížinách. Následně předal slovo polské straně. Opolský radní Antoni Konopka poděkoval za pozvání, připojil souhlasné stanovisko k názoru na přínos vzájemné spolupráce a upozornil na podobnost regionu Opole s Jeseníky, kterou je možné využít pro budoucí rozvoj obou oblastí. Po přivítání panem Konopkou se slova ujal rektor Univerzity Palackého, Prof. RNDr. Miroslav Mašláň, CSc. Ten se ve své řeči vrátil k prezentaci Ing. Rudolfa a upozornil na dlouhodobou spolupráci s Opolskou univerzitou. Ta se odehrává zejména v oblasti filologické, pedagogické, v oblasti rekreologie a sportu. Probíhá výměna studentů v rámci programu Erasmus. Za patnáct let spolupráce obou univerzit byly dle pana rektora zrealizovány desítky úspěšných projektů. Pan rektor dále upozornil, že zatím chybí spolupráce na úrovni technických a přírodních věd. Zde pan rektor nabídl spolupráci polské straně, protože právě probíhá budování tří výzkumných center orientovaných na aplikovaný výzkum. Prof. Mašláň proto nabídl podnikatelské veřejnosti a zástupcům hospodářských komor opolského vojvodství možnost spolupráce zejména v oblasti nanotechnologií. Nejčerstvějším výzkumem, kterým se laboratoře Univerzity Palackého právě zabývají, je vývoj nového materiálu využitelného k purifikaci podzemních vod. V současnosti probíhá několik pilotních testů. Prof. Mašláň vyjádřil přesvědčení, že by tento výzkum mohl být užitečný i pro polskou stranu. Další možná spolupráce by mohla vzniknout na bázi kvantové optiky, nebo v oblasti rostlinných biotechnologií, či vývoji nových diagnostických metod pro medicínu. Závěrem Prof. Mašláň nabídl polské straně možnost podrobnější prezentace nabídky na semináři pro opolské podnikatele. Zároveň představitele Opolského vojvodství, místní podnikatele a zástupce Opolské univerzity srdečně pozval na návštěvu Univerzity Palackého v Olomouci. Na slova pana rektora navázal hejtman Ing. Martin Tesařík, který vyjádřil přesvědčení, že bylo dnešní setkání významné hlavně jako počátek budoucí spolupráce. Další setkání již budou přísně tematická. Upozornil na význam nabídky pana rektora, která může do budoucna generovat zvýšení počtu pracovních míst. Dalším tématem, který bude nutno v rámci setkávání obou regionů dořešit, bude téma železniční dopravy mezi Jeseníky, Glucholazy a Krnovem. Toto téma také úzce souvisí s rozvojem cestovního ruchu. Závěrem hejtman upozornil, že tato témata jsou jen jedny z mnoha a další setkávání je proto nezbytné pro úspěšný rozvoj obou regionů. Poté se slova ujala paní Danuta Rospond-Bednarska, která představila přítomným strategii rozvoje Opolského vojvodství od roku 2020. Na tuto prezentaci navázal Ing. Horák připomenutím nového plánovacího období 2014+. V tomto období bude vzájemná spolupráce s Polskem obzvláště důležitá. Požádal proto opolskou stranu o zaslání programového dokumentu, který zde právě připravují tak, aby i naši kolegové mohli některé náměty využít jako ispiraci při práci na společných projektech. Projekty, které budou podpořeny, se totiž nezbytně musí objevit v plánovací dokumentaci, doplnil Ing. Horák a poděkoval všem za účast a popřál hezký zbytek pobytu v Jeseníkách.
	6. Problematika nezaměstnanosti v Opolském vojvodství a nástroj prevence
	Následně přednesla svou prezentaci Milena Piechnik, zástupkyně ředitele úřadu práce v Opoli. Uvedla v ní, že problematika nezaměstnanosti je v Opolském vojvodství masovým problémem. Bez práce je zde více než 50 tis. obyvatel a nezaměstnanost se tu pohybuje okolo 14 %. Paní Piechnik ve své prezentaci představila složení obyvatel ohrožených nezaměstnaností, nejpostiženější regiony i nástroje, kterými Opolská strana proti nezaměstnanosti bojuje. Patří sem dotovaná pracovní místa, veřejně prospěšné práce, podpora studia či zahájení podnikatelské činnosti. Poté, co paní Piechnik poděkovala za pozornost, předal slovo předseda Kubíček následujícímu prezentujícímu.
	7. Aktuální nástroje podpory podnikání v Opolském vojvodství se zaměřením na podporu inovace
	Poslední bod zasedání představil přítomným zástupce ředitele Opolského centra pro hospodářský rozvoj, pan Piotr Dancewicz. Uvedl, že základním posláním centra je vzbudit u firem zájem o inovace.Ve své prezentaci představil složení Centra, jeho činnost a kroky k podpoře podnikání a inovací v Opolském vojvodství. Pan Danczewiecz uvedl, že základním požadavkem regionálních podnikatelů směrem k vědeckým institucím je, aby se pokusili přizpůsobit nové technologie jejich potřebám. Předseda Kubíček poděkoval za prezentaci a otevřel diskusi.
	8. Diskuse
	S prvním dotazem se přihlásil Ing. Marek Podlaha, kterého zajímalo, kdo je zřizovatelem Opolského centra pro hospodářský rozvoj. Pan Daciewicz opověděl, že jde o rozpočtovou organizaci, která se zabývá podporou podnikatelské veřejnosti ze strany samosprávy. S dalším poznatkem se přihlásil Ing. Jiří Rudolf s doplněním své prezentace o inovacích. Zdůraznil důležitost zemědělství pro rozvoj regionu a nutnost aplikovat inovace právě do této oblasti. Zemědělství má totiž v našem regionu velký potenciál pro budoucí rozvoj. Jako příklad uvedl Ing. Rudolf výzkumný ústav prezentovaný panem rektorem Mašláněm. Ing. Rudolf dále uvedl, že připravuje fórum, které bude diskutovat právě o oblasti biotechnologií, zemědělství a potravinářství. Další dotaz Ing. Rudolfa zněl na počet zaměstnanců Opolského centra pro hospodářský rozvoj. Dle pana Danciewicze jde o 72 zaměstnanců, přičemž polovina se zabývá dotacemi a druhá polovina podporou podnikání. Ing. Rudolfa zajímaly oblasti, které jsou ze strany Centra podporovány. Dle pana Daciewicze se postupuje dle dokumentu s názvem „Regionální forsite“ a podporováno je prioritně potravinářství, chemický průmysl, služby, energetika, obnovitelné zdroje energie, zemědělství, lesnictví, stavebnictví a strojírenství. Podnikatelé z těchto oborů mají větší šanci uspět při podpoře z Evropských fondů, protože dosahují lepších hodnotících kritérií. Pan Danciewicz doplnil, že nezbytnou podmínkou inovací je nejen zájem vědeckých institucí, ale hlavně velkých, ekonomicky stabilních firem, které mají zájem a prostor zabývat se inovacemi. Ing. Rudolfa dále zajímalo z jakých finančních podpor Opolské centrum funguje. Pan Danciewicz uvedl, že tato problematika je velmi složitá a určitě by stálo za to, vzájemně se potkat a všechny informace si vyměnit. Ing. Jiří Rudolf odpověděl, že pozvání samozřejmě platí i ze strany OK4Inovace. Česká i polská strana nadále v diskusi rozvedla důležitost podpory zemědělství, které je pro oba kraje klíčovým odvětvím průmyslu. Následně se k diskusnímu příspěvku přihlásila Ing. Marta Novotná, která připomněla plánované jednání s Opolským vojvodstvím o podpoře zemědělství v rámci jednání Komise pro rozvoj venkova a zemědělství Olomouckého kraje, které se bude konat 12. 6. 2012 v hotelu Flora Olomouc. Další možnost budoucí spolupráce ve formě protipožárních aktivit navhli hosté z Opole. Upozornili, že problém společných povodní je dobře řešitelný z projektů Evropské unie v rámci mezinárodní spolupráce. Dále polští hosté upozornili na nedávný vstup Opolského vojodství do projektu územní spolupráce Tritia. Zde zatím Olomoucký kraj chybí. Ing. Novotná doplnila, že projekt Tritia je ze strany Olomouckého kraje sledován a stále probíhají jednání o možném vstupu. Závěrem se předsedové obou stran rozloučili s přítomnými a předseda Výboru pro regionální rozvoj ukončil zasedání.

